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Cover illustration. Early morning at els Hostalets de Pierola (Catalonia, Spain) during the late Middle Miocene (12 Ma).  A huge Deinotherium 
feeds from the lush vegetation growing in a forest clearing. In the foreground, the musk deer Micromeryx and the mustelid Trocharion 
stand on a fallen tree. Below them, a female of the suid Listriodon and her piglets patrol the undergrowth in search of fallen fruits.  Hidden 
between the background trees, a male of the cervid Euprox contemplates the scene while a peafowl of the genus Miophasianus fl ies away. 
No plant fossils have been recovered at els Hostalets de Pierola, so the vegetation is based on the evidence from nearby sites that indicate 
the presence of warm–temperate forests with abundant rainfall in Catalonia at that time. To see an animated version of this reconstruction, 
click here: https://www.youtube.com/watch?v=A3idfsLJRSc. Artwork by Óscar Sanisidro, image courtesy of Institut Català de Paleontologia 
Miquel Crusafont.
Illustration de la couverture. Petit matin à Els Hostalets de Pierola (Catalogne, Espagne) à la fi n du Miocène moyen (12 Ma). Un énorme 
Deinotherium se nourrit de la végétation luxuriante d’une clairière. À l’avant-plan, le cerf porte-musc Micromeryx et le mustélidé Trocharion se 
tiennent sur un arbre effondré. Au-dessous d’eux, une femelle de suidé Listriodon et ses porcelets fouillent les broussailles à la recherche de fruits 
tombés.  Caché derrière les arbres à l’arrière-plan, un mâle de cervidé Euprox contemple la scène, tandis qu’un paon du genre Miophasianus 
s’envole. Comme aucune plante fossile n’a été retrouvée à Els Hostalets de Pierola, la  végétation se base sur les constatations faites sur des sites 
voisins, qui attestent la présence de forêts chaudes à tempérées ainsi que l’occurrence de pluies abondantes en Catalogne à cette époque. Pour 
visionner une version animée de cette reconstitution, visitez https://www.youtube.com/watch?v=A3idfsLJRSc. Dessin par Óscar Sanisidro, avec 
l’aimable autorisation de l’institut catalan de paléontologie Miquel-Crusafont.
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